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Forslag til lov om ændring af lov om arbejds- 
skadeforsikring. (Bortfald af kompensation for 
arbejdsgivernes udgifter til arbejdsskadeforsik- 
ring). 

Af socialministeren (Else Winther Ander- 
sen). 

14) Anden behandling af  lovforslag nr. L 15: 
Forslag til lov om ændring af lov om social 

bistand. (Styrket beskæftigelsesindsats for un- 
ge under 25 år m.v.). 

Af socialministeren (Else Winther Ander- 
sen). 

15) Eventuelt: Anden behandling af  lovforslag 
nr. L 18: 

Forslag til lov om ændring af lov om arbejds- 
formidling og arbejdsløshedsforsikring m.v. 
(Finansiering og ydelser for 2.-5. ledighedsdag, 
omlægning af dagpengeugen, bidrag for be- 
skæftigelse med supplerende dagpenge, rådig- 
hedsforpligtelsen, dagpengeret ved støttet ar- 
bejde, nedsættelse af medlemsbidraget m.v.). 

Af arbejdsministeren (Kirkegaard). 

16) Anden behandling af  lovforslag nr. L 19: 
Forslag til lov om ændring af lov om arbejds- 

markedsuddannelser. (Brugerbetaling, gebyr 
m.v.). 

Af arbejdsministeren (Kirkegaard). 

17) Eventuelt: Anden behandling af  lovforslag 
nr. L 20: 

Forslag til lov om ændring af lov om arbejds- 
tilbud til ledige. (Fremrykning af uddannelses- 
ydelse til de under 25-årige m.v.). 

Af arbejdsministeren (Kirkegaard). 

18) Anden behandling af  lovforslag nr. L 192: 
Forslag til lov om friskoler og private grund- 

skoler m.v. 
Af undervisnings- og forskningsministeren 

(Bertel Haarder). 

19) Første behandling af  lovforslag nr. L 211: 
Forslag til lov om ændring af lov om folke- 

skolen. (Søskendemoderation i skolefritidsord- 
ninger). 

Af undervisnings- og forskningsministeren 
(Bertel Haarder). 

20) Forespørgsel nr. F 24: 
Forespørgsel til udenrigsministeren [om for- 

handlingerne på EF's regeringskonferencer om , 
politisk union og økonomisk-monetær union 
samt den danske forhandlingslinje op til EF- 
topmødet i juni]. 

Af Gade (SF) m.fl. 

21) Spørgsmål til ministrene. 

Samtykke til behandling: 

Første næstformand (Henning Rasmussen): 
De under punkterne 12, 15 og 17 opførte sa- 

ger kan kun med Tingets samtykke behandles i 
dette møde, men hvis ingen gør indsigelse, be- 
tragter jeg samtykket som givet. (Ophold). Det 
er givet. 

Jeg skal allerede nu oplyse, at dagsordenens 
punkt 14, anden behandling af lovforslag nr. L 
15, efter anmodning først vil komme til behand- 
ling efter dagsordenens punkt 17. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Anden (sidste) behandling af beslutningsforslag 
nr. B 66: 

Forslag til folketingsbeslutning om Danmarks 
ratifikation af  den fjerde A VS-EØF-konvention 
og slutakt med dertil knyttede protokoller og er- 
klæringer samt intern aftale om finansiering og 
forvaltning af  Fællesskabets bistand. 

Af udenrigsministeren (Ellemann-Jensen). 
(Fremsat 10/4 91. Første behandling 17/4 

91. Betænkning 17/5 91). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Forslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Gade (SF): 
SF har i betænkningen redegjort for, hvorfor 

vi ved denne traktats indgåelse og forlængelse 
af AVS-aftalerne denne gang vælger at stemme 
for aftalen. Herunder har vi redegjort for et 
synspunkt, som jeg gerne vil have udenrigsmi- 
nisterens kommentar til. 
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[Gade] 

Det, vi lægger vægt på i SF, er, at vi i det dan- 
ske Folketing, i Udenrigsudvalget og andre ste- 
der, når nye forhandlinger om bedre aftaler for 
ulandene kan iværksættes -  og det vil altså sige 
i god tid, inden den nuværende 5-års-frist udlø- 
ber -  får en grundig drøftelse af, hvilken politik 
vi ønsker EF skal føre over for AVS-landene, 
sådan at vi også får muligheden for at være ikke 
bare så aktive, som vi har været denne gang, 
hvor vi jo klart har støttet AVS-landenes krav, 
men hvor vi måske også får chancen for at være 
offensive, lave udspil til EF-Kommissionen, så- 
dan at ulandene ikke oplever om 5 år, at de igen 
står på sidelinien og bliver nødt til at spise nåd- 
sensbrød. 

Jeg vil være interesseret i at få en kommentar 
fra udenrigsministeren til dette synspunkt, og i 
SF lægger vi vægt på, at vi endnu mere aktivt 
kan gå ind i hele forberedelsesarbejdet, når det 
gælder EF's ulandspolitik, fordi den jo, som 
verden er, bliver mere og mere afgørende og i 
hvert fald er ganske afgørende for de lande, der 
hører til de fattigste her i verden. 

Udenrigsministeren (Ellemann-Jensen): 
Jeg vil gerne kvittere for SF's meget positive 

og, synes jeg, meget saglige holdning til dette 
forslag med at give tilsagn om, at en drøftelse 
som den, hr. Gade ønsker, i god tid inden gen- 
forhandlingerne skal blive foretaget imellem 
Folketinget og regeringen. Jeg mener, at de 
punkter, hr. Gade har trukket frem i betænk- 
ningen: spørgsmålet om lige handelsforhold, 
fjernelse af protektionisme, videreførelse af 
gældsafvikling og i det hele taget forbedring af 
EF's udviklingsbistand, er de centrale emner, 
som vi i en sådan drøftelse skal undersøge 
hvordan vi kan arbejde endnu stærkere for, næ- 
ste gang der skal laves en AVS-aftale. 

Annette Just (FP): 
Jeg vil gerne her sige, at Fremskridtspartiet 

ud over det, vi har skrevet i vort betænkningsbi- 
drag, er lidt rystede over, at regeringen med så 
stort et flertal nu er med til at støtte lande uden 
overhovedet at se på, om menneskerettigheder 
bliver overholdt, uden at se på, om det er mili- 
tærregimer, uden at se på, om der er bare det 
mindste tegn på en demokratisk udvikling i dis- 
se lande. 

Vi synes, det er en ejendommelig dobbeltmo- 
ral, som det store flertal i Folketinget på nuvæ- 
rende tidspunkt endnu en gang udviser. 

Udenrigsministeren (Ellemann-Jensen): 
Jeg bliver nødt til at korrigere fru Annette 

Just, for det er rent faktisk lykkedes især denne 
gang at få menneskerettigheder føjet ind i AVS- 
aftalen på en måde, som det ikke har været mu- 
ligt tidligere. Det er i øvrigt noget, vi fra dansk 
side har lagt overordentlig stor vægt på, og det 
vil være et emne, der også kan indgå i den drøf- 
telse, vi skal have om næste aftale, hvor det vil 
være meget rimeligt at se, hvordan vi kan kom- 
me endnu videre på det område, for selvfølgelig 
er vi ikke nået langt nok. 

(Kort bemærkning). 

Annette Just (FP): 
Jeg vil gerne kvittere for ministerens svar 

med at sige, at det selvfølgelig er rigtigt, at der 
er kommet en ganske enkelt lille del af menne- 
skerettighederne med, nemlig at kvinder også 
skal have ret til et særstandpunkt. Men som jeg 
sagde allerede ved første behandling af dette 
forslag, er det ikke kvinders særstandpunkt, det 
er menneskerettigheder, det drejer sig om, og vi 
bør alle på arbejdsmarkedet være mennesker. 
Dette vil Fremskridtspartiet nu engang holde 
fast ved. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Forslaget til folketingsbeslutning 
vedtoges med 113 stemmer (S, KF, V, SF, CD, 
RV og KRF) mod 6 (FP). 

Første næstformand (Henning Rasmussen): 
Dette vil blive meddelt udenrigsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Anden behandling af lovforslag nr. L 139: 
Forslag til lov 'om ophævelse af lov om forbud 

mod handel med Den Sydafrikanske Republik 
og Namibia og af  lov om forbud mod nye danske 
investeringer m.v. i Sydafrika og Namibia. 

Af Annette Just (FP) og Duetoft (CD) m.fl. 
(Fremsat 8/2 91. Første behandling 2/4 91. 

Betænkning 24/5 91). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 


